
ropa no pot menystenir la ciència que subminis-
tra el llenguatge, els mètodes i els instruments
usats en la pràctica totalitat de les activitats
cient́ıfiques i tecnològiques. I en segon lloc, la
petició que la CE doni suport a la creació d’un
Institut Europeu de Matemàtiques per a la In-
novació, una plataforma de cooperació entre el
món acadèmic i el món industrial dirigida a fer
créixer la innovació industrial i la participació en
els reptes socials i a fomentar nous desenvolupa-
ments i aplicacions d’àrees bàsiques i emergents
de les matemàtiques.

També es van explicar les accions de l’EMS
dirigides a fer créixer el nombre de membres i a
facilitar la comunicació amb aquests. En aquest
sentit s’ha fet arribar una invitació a tots els
departaments de matemàtiques d’Europa per-
què se’n facin membres institucionals. Com a
continuació d’aquesta poĺıtica, també és el mo-
ment de recordar la decisió recent de l’EMS de
convidar els estudiants de doctorat a fer-se’n
socis de manera gratüıta durant un any.

Rolf Jeltsch va fer una presentació de l’In-
ternational Council for Industrial and Applied

Mathematics (ICIAM), va anunciar la conferèn-
cia ICIAM 2011 i va explicar l’estat actual del
grup de treball ICIAM-IMU sobre mesures bibli-
omètriques. Aquest és un tema polèmic, sobre
el qual l’esmentat grup de treball ja fa anys
que emet opinions cŕıtiques. La relació entre
els ı́ndexs d’impacte i altres factors de qualitat,
com ara les enquestes entre usuaris, donen lloc
a resultats que produeixen més interrogants que
no pas respostes. La presidenta Sanz-Solé va
expressar el desig de l’EMS d’involucrar-se en
les discussions sobre aquest tema.

Finalment volem destacar la presentació de
Stefan Jackowski, president de la Societat Polo-
nesa de Matemàtiques, de l’estat de la prepara-
ció del Sisè Congrés Europeu de Matemàtiques,
que se celebrarà a Cracòvia (Polònia), del 2 al 7
de juliol de 2012. En la seva presentació va enco-
ratjar els presidents presents a fer esforços per
a aconseguir la màxima participació dels seus
associats en el congrés, ja sigui amb la simple
assistència individual o amb la preparació de
minisimposis o de conferències satèl.lit.

Joan de Solà-Morales
President de la SCM

Noticiari

II Trobada de Societats d’Educació Matemàtica de parla catalana
Benicàssim, 12 i 13 de març de 2011

Els dies 12 i 13 de març de 2011 va tenir lloc a
Benicàssim la II Trobada de Societats de Ma-
temàtiques de Parla Catalana. Hi van assistir
companys i companyes de la Societat Balear
de Matemàtiques (SBM-XEIX), de la Societat
d’Educació Matemàtica Al-Khwarizmi de la Co-
munitat Valenciana (SEMCV) (que n’eren els
organitzadors), de l’Associació de Barcelona per
a l’Estudi i l’Aprenentatge de les Matemàti-
ques (ABEAM), de l’Associació d’Ensenyants
de Matemàtiques de les Comarques Gironines
(ADEMGI), Asociació de Professors i Mestres de
Matemàtiques (APAMMS), de l’Associació de
Professors de Matemàtiques de les Comarques
Meridionals (APMCM) i de la FEEMCAT.

Els companys de la SEMCV ens havien pre-
parat un programa ben atractiu en què tingue-
ren cabuda els aspectes paisatǵıstics, històrics,
matemàtics, gastronòmics, etc.

Participants de la II Trobada.

7



A la reunió del dissabte la FEEMCAT va
convidar la SEMCV Al-Kwarizmi i la SBM-
XEIX a participar i a estendre la convocatòria
del Premi Maria Antònia Canals a tot l’àmbit de
parla catalana. La proposta va ser acceptada i es
va decidir crear una comissió que en revisarà les
bases amb l’objectiu de poder convocar el premi
en el marc de la 8a Jornada d’Ensenyament del
2011 i atorgar-lo en la Jornada de 2012.

També es va convidar la SEMCV Al-
Kwarizmi a participar en les Jornades d’En-
senyament de les Matemàtiques que organitzen,
cada començament de curs, la SBM-XEIX, la
SCM i la FEEMCAT i que se celebren a l’IEC.
La 8a Jornada d’Ensenyament se celebrarà el
17 de setembre i el tema de fons, a proposta de
la SEMCV, serà l’avaluació.

Aquests són els dos acords més rellevants
a què es va arribar, però a la reunió es van
compartir experiències i maneres de fer sobre
qüestions que van des de l’organització de con-
cursos (Cangur, Marató, Problemes a l’Esprint,
Olimṕıades, etc.) o la participació en el progra-

ma Profundiza del MEC i en la proposta �Ven
x más matemáticas� de la Federación Española
de Sociedades de Profesores de Matemáticas
(FESPM) fins a com estan organitzats en cada
comunitat els màsters de formació inicial del
professorat.

Finalment, es va decidir convocar la III Tro-
bada, que organitzarà la FEEMCAT a Tarrago-
na, a principi de 2012.

Un cop acabada la reunió vàrem anar a sopar
tots plegats i a l’hora dels cafès la professora
Xaro Nomdedeu ens va sorprendre amb una
xerrada-activitat de papiroflèxia-geometria que
va ser el colofó perfecte del dia.

L’endemà va ser un dia de lleure, els com-
panys de Castelló ens havien programat una
excursió al desert de les Palmes, on François
Arago, el savi francès que també parlava català
(era nascut a l’Estagell) s’estigué durant sis me-
sos, per culpa d’un error en l’orientació dels
reverbers del Puig Major a Mallorca (si Arago
hagués tingut un mòbil!) i un dinar de comiat.

Mariona Petit
IES La Sedeta

Actes en commemoració del centenari del naixement
de Llúıs A. Santaló (Girona, 1911 - Buenos Aires, 2001)

Llúıs Santaló va néixer a Girona, en el número
15 de la plaça de Sant Pere, el 9 d’octubre de
1911. És per això que aquest any celebrem el
centenari del seu naixement.

Després d’estudiar en el �Grup Escolar�, on
el seu pare era mestre, marxa a Madrid amb la
idea d’estudiar enginyeria de camins, però aviat

decideix estudiar també matemàtiques. Parti-
cipa en el seminari organitzat per Julio Rey
Pastor. L’any 1934 obté la llicenciatura i mar-
xa cap a Alemanya a estudiar amb Wilhelm
Blaschke.

El 1936 publica la seva tesi doctoral sobre
geometria integral. Exiliat a França després de
la guerra, marxa a Buenos Aires, Argentina, on
va arribar el 12 d’octubre de 1939. Obté una
plaça de professor a la Universitat del Litoral, a
la ciutat de Rosario. En aquell moment es crea
l’Institut de Matemàtiques de la Universidad
del Litoral, dirigit per Beppo Levi, i Santaló és
contractat com a sotsdirector.

El 1945 es casa amb Hilda Rossi. Tenen tres
filles: Maria Inés, Alicia i Claudia.

Els anys 1948–1949 és invitat a Princeton, i
de retorn a Argentina, s’incorpora a la Univer-
sitat de La Plata. Dirigeix la seva primera tesi
doctoral, a Leticia Varela. Es dedica intensament
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